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Participació d’EBC Girona al 10é aniversari

del 1er municipi del bé Comú
Enviades especials: Maria Crehuet, Carme Mañas i Susana Mota

JORNADAS 10º ANIVERSARIO, Miranda de Azán, municipio del Bien
Común

El 22, 23 i 24 de setembre es van celebrat a Miranda de Azán unes jornades de
la Federació espanyola de l’EBC, coincidint amb el 10é aniversari de la localitat
com a municipi del bé comú. Hi vem assistir la Maria Crehuet, la Susana Mota i
la Carmen Mañas.

S’hi va plantejar, qüestionar i reflexionar sobre diferents temes.

Divendres tarda, presentació

Col·loqui sobre “La responsabilidad de los medios de comunicación en la
imagen colectiva del mundo rural” Destacaria la creació per part d’un grup
periodistes dones, d’un diari digital, Pueblos que cobreix la informació de bona
part de l’espai rural del territori espanyol.

Seguidament van presentar i projectar un vídeo que recull el que es va oferir al
III Congrés del Minifundi al febrer de 2023 a Ontinyent, “Del miedo a la
esperanza” (L’hauria de tornar a mirar, encara no s’ha presentar oficialment)

Dissabte al matí va ser molt intens i interessant. Tres taules rodones.

La primera: “El espacio físico como determinante social “

Es van fer dues presentacions d’experiències urbanes de com realitzant petites
modificacions a les infraestructures de barris, patis d’escola... canviava l’ús i es
surgia una nova forma de vida social. La Maria Crehuet va fer una exposició,
molt visual, de conceptes clars i precisos que va agradar molt i que convindria
veure amb calma.

La segona: “Qué respuestas no da el capitalismo para el bien común de la
Sociedad y que alternativas hay?”

Es buscava prioritzar quins eren els problemes econòmics i socials més
determinants i les vies alternatives. Però el temps no va permetre passar de
plantejar les dificultats actuals per superar els reptes que ens preocupen. Va



ser molt clara l’exposició de quins poden ser els problemes més urgents a
entomar.

La tercera: “Experiencias EBC en Municipios y Regiones”

Els 3 alcaldes de poblacions que tenen uns cinc-cents (Miranda de Azan -
Salamanca), tres mil (Muro d’Alcoi - Alacant) i deu mil habitants (Guarroman-
Jaen), van exposar les seves experiències, pràctiques i decisions, que havien
funcionat, i les dificultats que havien trobat i trobaven en el camí.

A la tarda vam fer reunió de Nodos, i nosaltres vam assistir al de Municipis i al
d’Educació.

Diumenge vam haver de marxar a primera hora, sense poder assistir a les
sessions, a causa de la mala combinació en l’oferta dels mitjans de transport no
privats Miranda de Azán - Girona.

CARME MAÑAS 28 setembre 2023

La Maria Crehuet, somrient, durant una de les sessions de les jornades. La seva
presentació a la taula rodona, visualment rica i de gran contingut, va ser molt ben
valorada pels presents



On és en Wally? Troba entre el públic les representants d’EBC Girona, Carme Mañas i
Susana Mota



SOLUCIÓ



Més moments i protagonistes…



Nota de Premsa oficial

traducció Susana Mota

L'ECONOMIA DEL BÉ COMÚ VA CELEBRAR LA SEVA PRIMERA DÈCADA
A ESPANYA - Miranda de Azán va ser l'escenari de la celebració del 10è
aniversari del moviment de l'Economia pel Bé Comú a Espanya. Aquest
municipi de Salamanca va ser escollit perquè és pioner al món en implantar
aquest model de gestió que promou l'economia ètica. - La trobada ha servit per
reunir un gran nombre de partidaris d'aquest moviment a Espanya i per debatre
sobre l'evolució i el futur del desenvolupament de l'economia a partir de valors
ètics, humans i ambientals. - Les sessions de treball van tractar temes com el
desenvolupament rural i la despoblació, el dret a viure en una ciutat sostenible,
el canvi climàtic, les crisis del sistema econòmic, i es van presentar alternatives
viables que tenen com a principi fonamental la sostenibilitat i la dignitat
humana.

27 de setembre de 2023.- Miranda de Azán (Salamanca) s'ha convertit en
l'epicentre de l'Economia del Bé Comú a Espanya. Durant 3 dies durant el cap
de setmana va ser el lloc on es va celebrar el 10è aniversari del moviment a
Espanya i la seva declaració com a primer Municipi del Bé Comú. La localitat
de Miranda va acollir una jornada en la qual es van tractar un ampli ventall de
temes com el desenvolupament rural i la despoblació, el dret a viure en una
ciutat sostenible, el canvi climàtic, les crisis del sistema capitalista, i les
possibles alternatives que tinguin la sostenibilitat i la dignitat humana com a
principis fonamentals. L'alcalde de Miranda de Azán, José Luis Sánchez, ha
presentat la jornada indicant que "proposem idealitzar el nostre futur,
imaginar-lo a partir de les bones accions que ja s'estan duent a terme en el
present per tenir una base sòlida sobre la qual per construir-lo". Per la seva
banda, el fundador del moviment, Christian Felber, va enviar des d'Àustria un
vídeo amb la seva felicitació i reconeixement per l'esforç i la sensibilitat que
Espanya ha mostrat en aquests temes. La jornada va permetre mostrar una
anàlisi completa de la situació econòmica i social a Espanya i analitzar les
diferents alternatives i solucions al capitalisme, una d'elles el model d'Economia
del Bé Comú "per la seva capacitat per transformar el paradigma econòmic
actual" , segons Javier Ruiz, que també va explicar la relació directa entre la
desmotivació social i política i les rendes més baixes. Es van organitzar
diferents grups de treball multidisciplinaris. En concret, a la taula
d'administracions públiques hi han assistit diferents representants públics, que
han explicat les polítiques que han desenvolupat i que segueixen treballant als
seus respectius territoris
Acompanyant José Luis Sánchez, Alberto Rubio, alcalde de Guarromán (Jaén),
un altre dels municipis del Bé Comú més actius, i Rafael Climent, exconseller
d'Economia Social de la Generalitat Valenciana, que va explicar les mesures



concretes desenvolupades per crear una comarca del Bé Comú a València.
També hi va haver sessions de debat sobre la responsabilitat dels mitjans de
comunicació en la imatge que transmeten del món rural i una altra sobre el
desenvolupament rural. També es va projectar el documental/resum de les III
Jornades de Petites Explotacions, on es van analitzar els problemes de
l'explotació del capitalisme extractivista, l'abandonament rural, la manca
d'inversió, etc. el nostre futur, tant pel que fa al desenvolupament urbà com a la
participació ciutadana a través de projectes d'hort urbà i l'ambientalització
d'espais comuns com els patis escolars. Javier Ruiz va analitzar i explicar
l'alarmant desenllaç de l'actual cadena de crisis, on la desigualtat d'ingressos i
social és més extrema cada cop, i els problemes directes que això comporta
per a una democràcia sana. El nivell d'ingressos està directament relacionat
amb l'abstenció, dibuixant una corba en la qual el grau de participació va
creixent amb la renda fins a arribar a una meseta en les rendes altes. La
trobada també va servir per compartir i posar en comú el treball dels diferents
hubs (o nodos) de l'EBC que treballen en projectes de futur a Espanya. Es van
presentar diverses iniciatives i empreses que estan treballant d’acord amb els
valors de l'EBC i una trobada per projectar les futures accions de les
Associacions. A més de la participació dels veïns i veïnes que van ajudar el
municipi d'acollida a acollir tots els visitants, cal destacar l'assistència de
responsables públics de la província, que han mostrat un gran interès per
implantar aquesta manera d'actuar als seus respectius municipis, així com
acadèmics interessats a explicar-ho i treballar a les seves aules, i persones de
l'àmbit dels moviments socials que necessiten models pràctics i mesurables per
implementar a les seves organitzacions.



ALGUNES REFLEXIONS

● L’encontre de persones alineades amb l’EBC, poder saludar-se, donar-se la mà, abraçar-se, compartir el temps,

les sessions, conversar i riure junts va generar energia per les bateries individuals i col·lectives dels que hi eren,

que es transmetrà a cada lloc de procedència.

● L’EBC és un moviment jove. Està en desenvolupament i ofereix una alternativa al capitalisme imperant, per

substituir-lo per una economia basada en valors humans. La xarxa és cada cop més extensa i interconnectada.

Proporciona un marc de confiança per desenvolupar allò que genera benestar i salut.

● La desigual distribució de la riquesa al món, cada cop més flagrant, segueix una evolució en K: els que tenen

més, guanyen, mentre la majoria va perdent poder adquisitiu.

● Món rural i urbà són realitats interdependents. L’abandó i despoblació del camp i la baixa qualitat de vida de les

ciutats massificades obliguen a reconduir les maneres de fer. S’imposa una relació en xarxa entre iguals que es

complementen, mantenint al centre la vida de les persones. Projectes de renaturalització d’espais, creació i

enfortiment de comunitats, amb la implicació de tècnics experts en arquitectura, urbanisme, ecologia i

dinamització social, entre d’altres, són les llavors del canvi que promou l’EBC.

● La proposta municipal de l’EBC és una via de millora que s’ha provat en diverses poblacions des de fa 10 anys.

Sabem que millora la qualitat de vida, la cohesió, sentit de pertinença i implicació social de les persones. No és

un camí senzill de seguir, però els valors EBC poden ser compartits per les diverses sensibilitats i ideologies

polítiques, i impulsar-ne la col·laboració en contra del model competitiu actual.

● És important la visibilitat que proporcionen els mitjans de comunicació. Els mitjans locals rurals són una eina

valuosa per això. La dinàmica del poder no els afecta tant - ja que no en solen dependre- i l’accés és proper.



RECULL D’IDEES GENERALS

● Actuar amb humilitat i humor

● Difondre els valors d’EBC des de tots els estaments socials

● Parar atenció en com transmetre el projecte EBC, és un procés llarg, que requereix un compromís i es dirigireix a

gent diversa.

● Des de les ciutats no oblidar que som natura i necessitem viure en comunitat. Com fer el nostre hàbitat més

sostenible en comunitat?

No oblidar la creació d’espais de celebració.

● Algunes idees per a la innovació política i social en les administracions que s’han pogut començar a portar a

terme a la C. Valenciana:

- La importància del treball en xarxa de les administracions.

- La necessitat de simplificar la burocràcia.

- Atorgar més autonomia local, descentralitzar.

- Fomentar la cooperació local entre les diferents ideologies

- Desenvolupar mecanismes de participació.

PROPOSTES PRÀCTIQUES als MUNICIPIS

● Crear un gabinet d’informació on es generin les notícies que interessin a la població.

● Treballar per a seduir als treballadors municipals perquè s’il·lusionin en el projecte.

● Quan s’ha de licitar una obra, que no sigui la quantia econòmica el factor determinant, sinó d’altres clàusules

socials i ambientals.



● Crear espais de socialització i participació, tenint molt present als joves.

● Valorar la participació en contextos no formals, molta gent no assisteix a les assemblees.

● En els pressupostos mostrar total transparència, especificar les partides concretes. ( EBC Girona)

● Estudiar la possibilitat de fer microcrèdits en casos de necessitat (EBC Andalucia)

● Afavorir les activitats que puguin crear riquesa en el municipi.

● David Hervás - vicepresident de la Fed. EBC d’España - i Alberto Rubio - alcalde de Guadarromán (Jaen) - estan

posant en pràctica un mètode per aplicar l’Índex del Bé Comú i poder valorar els avenços. Es tracta d’una

dinàmica participativa i de consulta on s’evidencia, a vegades, les incoherències entre les impressions de la gent

i la realitat objectiva.

Quan tinguin resultats ho posaran a l’abast de tothom.

ASPECTES A MILLORAR

● Actuar amb més convenciment, potser ens falta creure’ns el projecte de debò per poder comunicar-lo amb més

entusiasme i poder contagiar als altres.

● Millorar la comunicació cap en fora i cap en dintre.

● Aconseguir autosuficiència econòmica per a no dependre de les subvencions.

● Cal estudiar la viabilitat d’una professionalització dels serveis com a font d’ingressos i trobar l’equilibri amb el

voluntariat.

● Estar molt oberts a captar opinions en diferents contextos per trobar noves vies d’actuació.



Sel.lecció de textos publicats als mitjans de comunicació

Diversos mitjans de comunicació d’àmbit local i autonòmic es van fer ressó de
l’esdeveniment. Aquí en teniu una mostra..
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NÁYADE
La Economía del Bien Común, ha celebrado su primera década en España
• Miranda de Azán ha sido el escenario de la celebración de los 10 años de andadura
el movimiento Economía del Bien Común en España. Se eligió este municipio
salmantino por ser pionero en el mundo en implantar este modelo de gestión que
promueve la economía ética.

Miranda de Azán (Salamanca) se ha convertido en el epicentro de la Economía del
Bien Común en España. Durante 3 días el fin de semana, fue el lugar donde se
celebró el 10o aniversario del movimiento en España y de su declaración como primer
Municipio del Bien Común.
La localidad salmantina ha acogido unas jornadas en las que se han tratado temas tan
diversos como el desarrollo rural y la despoblación, el derecho a vivir en una ciudad
sostenible, el cambio climático, las crisis del sistema capitalista y se han expuesto
alternativas viables que tienen la sostenibilidad y la dignidad humana como principio
fundamental
El alcalde de Miranda de Azán, José Luis Sánchez, presentó las jornadas indicando
que “vamos a idealizar nuestro futuro, a imaginarlo desde las buenas actuaciones que
ya se están realizando en el presente para, así, tener una base sólida en la que
construirlo.” Por su parte, el fundador del movimiento, Christian Felber, mandó desde
Austria un video con sus felicitaciones y reconocimiento por el esfuerzo y la
sensibilidad que España ha demostrado sobre estos temas.
Las jornadas han ayudado a mostrar un análisis completo de la situación económica y
social de España y han analizado las diferentes alternativas, y soluciones, que puede
haber al capitalismo, siendo una de ellas el modelo de la Economía del Bien Común
“por su capacidad de transformar el paradigma económico actual” según declaró
Javier Ruiz, quien además explicó la relación directa entre la desmotivación social y
política y las rentas más bajas.
Se organizaron variadas mesas de trabajo multidisciplinares. Especialmente en la de
administraciones públicas como en la que participaron distintos cargos públicos
explicando las políticas que han desarrollado y en las que siguen trabajando desde
sus territorios. Acompañando a José Luis Sánchez se encontraban Alberto Rubio,
alcalde de Guarromán (Jaén) otro de los municipios del Bien Común más activos y
Rafael Climent, exconseller de economía social de la Generalitat Valenciana quien
explicó qué medidas concretas desarrollaron para crear en Valencia una región del
Bien Común.
También hubo sesiones de debate sobre la responsabilidad de los medios de
comunicación en la imagen que trasmiten del mundo rural y otra sobre desarrollo rural.



También se proyectó el documental/resumen del III Congreso de Minifundios donde se
analizó la problemática de la explotación del capitalismo extractivista, el abandono
rural, la falta de inversión, etc. A estos temas, se sumaron otros asuntos de suma
preocupación e importancia para nuestro futuro, tanto sobre desarrollo urbano y
participación ciudadana a través de proyectos de huerta urbana y reverdecer zonas
comunes como los patios de los colegios.
Javier Ruiz analizó y explicó la alarmante salida que se está teniendo de las crisis
encadenadas que se están sufriendo, donde la desigualdad de renta y social cada vez
es más abismal, y los problemas directos que esto lleva para una democracia sana. Ya
que el nivel de ingresos está directamente relacionado con la abstención y la
participación.
El encuentro también sirvió para compartir y poner en común el trabajo de los distintos
nodos de la EBC de España para trabajar en futuros proyectos y se presentaron varias
iniciativas y empresas que están trabajando dentro de los valores EBC y un encuentro
para proyectar las futuras actuaciones de la Asociación.
Además de la participación de los vecinos que colaboraron para que el municipio
anfitrión acogiera a todos los visitantes, cabe destacar la asistencia de cargos públicos
de la provincia, quienes han mostrado gran interés por implementar esta forma de
actuar en sus respectivos municipios, así como académicos interesados en explicarlo
y trabajar en sus aulas, y personas del ámbito de los movimientos sociales que
necesitan modelos prácticos y medibles para implantar en sus organizaciones.

Nombre: NÁYADE
Email: nayade@artmarketing.es
Madrid
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Cristina García Casado | Salamanca (EFE).- Un pequeño pueblo de Salamanca,
Miranda de Azán, fue hace diez años el primer municipio del mundo en unirse al
movimiento internacional de la “Economía del bien común”, a través de una gestión
municipal alternativa y sostenible con la que ha logrado fijar población y que mide más
la calidad de vida de sus ciudadanos que los indicadores económicos. “Me enteré por
un programa de ese movimiento y se lo comenté al alcalde de entonces. Primero nos
dijeron que era sólo para empresas, pero empezamos y nos reconocieron como primer
municipio del bien común hace diez años”, ha explicado a Efe el alcalde del pueblo,
José Luis Sánchez Martín (IU). Para celebrar esta década de “bien común”, Miranda
de Azán acogerá entre el 22 y el 24 de septiembre unas jornadas para reflexionar
sobre este enfoque alternativo de la economía y la gestión municipal junto con la
Federación Española de la Economía del Bien Común.

En mayo de 2013, esta localidad que no alcanza los 500 habitantes, aprobó en pleno
municipal adherirse al movimiento internacional de la “Economía del bien común”,
fundado por el austriaco Christian Felber como alternativa al sistema capitalista
financiero actual, donde la acumulación de dinero es un fin en sí mismo.
Este modelo plantea herramientas para que las empresas (y también los municipios o
regiones) puedan evaluar su actividad según cinco valores: la dignidad humana, la
solidaridad, la justicia social, la sostenibilidad ambiental y la participación democrática
y transparencia. “Nosotros hemos fomentado la transparencia para que haya vecindad,
tenemos apertura hacia el ciudadano, cuando das confianza, les cuesta menos



proponer actividades, hacer sugerencias, colaborar, por ejemplo, en los arreglos del
pueblo”, ha indicado Sánchez, alcalde desde 2015, ahora con mayoría absoluta. El
principal reto de Miranda de Azán hace una década era encauzar la “la desunión” en
un pueblo que tiene una parte de residentes de siempre y otra de nuevos vecinos, que
lo han escogido porque allí han podido encontrar una vivienda más asequible que en
la cercana Salamanca capital y están sólo a 10 minutos de sus centros de trabajo en la
ciudad. “Yo soy uno de los del segundo grupo, vine aquí, donde más barato encontré
la casa. Y a veces ocurre que ese tipo de residentes no se implica, pero aquí hemos
conseguido que la gente se implique más, esta no es una ciudad dormitorio”, ha
afirmado el alcalde. En esta década de “bien común”, este municipio de la España
despoblada, ha crecido “en 37 vecinos” hasta los 457, y ha logrado atajar “la
degradación del entorno natural que se estaba dando”.

Comercio local, crear comunidad
Ser un municipio “del bien común” se concreta en Miranda de Azán en otras medidas
como fomentar el comercio local, promocionar el mercado de temporada y ofrecer
ayudas que tienen por referencia el salario mínimo interprofesional. “No son cosas
extravagantes ni raras. Lo que queremos es fomentar la participación, trabajamos los
cinco valores mencionados con los niños, enseñamos desde pequeños a vivir en
comunidad y a respetar el medio ambiente”, ha explicado Sánchez. Y ha añadido: “La
gente mayor del pueblo nos dice que es volver a como ha funcionado esto toda la vida.
Hemos recuperado esa sensación de comunidad, vas a los bares, a la tienda, al
parque y ves un pueblo con vida”. Uno de los temas que abordarán en las jornadas de
este fin de semana es “cómo una ciudad como Salamanca puede relacionarse como
su entorno”. Sánchez defiende que “si desde la capital de provincia se fomentara que
los municipios de alrededor tengan mejor transporte público, se acabaría con el
colapso del tráfico y la vida sería mejor en la ciudad y en los pueblos de alrededor”.

EFE Castilla y León Asuntos sociales, Municipios, Política


